海 (10000 (1000) (1000) (1000) (1000) (1000)

北京语言大学对外汉语教材研发中心

1000 FREQUENTLY USED CHINESE CHARACTERS

次语 [Magental Application of the color of t

北京语言大学对外汉语教材研发中心

1000 FREQUENTLY USED CHINESE CHARACTERS



图书在版编目(CIP)数据

汉语 1000 常用字 / 陈明,张瑞编著. ─北京:北京语言大学出版社,2010.3

(外国人学汉语工具书)

ISBN 978-7-5619-2703-8

I.①汉··· Ⅱ.①陈··· ②张··· Ⅲ. 汉字一字典 Ⅳ.①H163

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2010) 第 031838 号

书 名: 汉语 1000 常用字

责任印制: 汪学发

出版发行: 北京语言大学出版社

社 址:北京市海淀区学院路15号 邮政编码:100083

知 址: www. blcup. com

电 话:发行部 82303650/3591/3651

编辑部 82303647

读者服务部 82303653/3908 网上订购电话 82303668

客户服务信箱 service@blcup.net

印 刷:北京中科印刷有限公司

经 销: 全国新华书店

版 次: 2010 年 3 月第 1 版 2010 年 3 月第 1 次印刷

开 本: 850 毫米×1168 毫米 1/32 印张: 19.25

字 数:553 千字

书 号: ISBN 978-7-5619-2703-8/H·10050

定 价: 55.00元

凡有印装质量问题,本社负责调换。电话: 82303590

汉字不同于世界上其他文字,它表意性强,义项多,并常有形近字、多音字的情况,对汉语学习者来说,汉字无疑是个难点。为帮助学习者攻克汉字学习的难关,实现听、说、读、写技能的全面发展,我们编写了这本外国人学汉语工具书——《汉语 1000 常用字》。

《汉语 1000 常用字》是一本专门为汉语学习者编写的实用字典,旨在帮助学习者全面掌握汉语中 1000 个最常用的汉字。根据众多学者的调查研究,学习者掌握 1000 个高频汉字,可以扫清文字障碍,阅读一般的文字材料,提高阅读和理解能力。全书根据汉字等级大纲、字频表,并参考《现代汉语词典》、《汉语 8000 词词典》和《新华新词语词典》等多部工具书,精选了学习者日常学习和生活中最常用的汉字 1000 个。

《汉语 1000 常用字》中精选的汉字,包括读音、例词、例句、笔画、笔顺、汉字结构、繁体字、古文字等相关汉字知识。需要说明的是,以上所列的汉字知识不是要求学习者全部掌握,初学者只要记住汉字的读音,能够清楚汉字的相关义项即可。对于汉字的笔画、笔顺和结构,通过不断的复现,学习者自然会掌握。对于繁体字、古文字等,则是汉字知识的补充,学习者可根据自身的需要和兴趣灵活处理。

为方便学习者自学,我们为每个汉字、例词、例句都标注了汉语拼音,例词、例句还有相应的英文翻译。同时,为降低学习的难度,所举的例词、例句都以学习者最常使用的词句为主,所用的汉字也基本在1000常用字之内。

我们衷心希望《汉语 1000 常用字》能够成为汉语学习者学习、 掌握汉字的好助手。

> 编 有 2010年3月

Preface

The Chinese characters, as an ideographic writing system, are different from other writing systems in the world. To the CFL(Chinese as a foreign language) learners, Chinese characters are admittedly hard to tackle, with all the varied meanings under one entry and the recurrence of polyphones, not to say the confusing words in similar forms. To facilitate the beginners to master Chinese characters and to help them make progress in the basic skills of reading, writing, listening and speaking, we have complied 1000 Frequently Used Chinese Characters, as an aid for those in need.

This book, particularly intended for the CFL learners, aims to help the learners fully master the 1000 basic Chinese characters. These words have a high frequency of use in China. According to the researches made by many a scholar, a good command of these characters would help the learners clear up the obstacles in daily reading and comprehension. These 1000 characters are the most popularly used ones in Chinese daily life, as suggested in The Syllabus for Graded Chinese Characters and The List of the Frequency of Use of Chinese Characters. They are compiled based on a list of books of reference, including *The Contemporary Chinese Dictionary*, A Dictionary of Chinese Usage: 8000 Words and New Chinese Words Dictionary.

This book covers a wide range of knowledge on the 1000 Chinese characters concerning their pronunciations, example words and sentences, strokes, stroke orders, structures, as well as their original complicated forms and their forms in ancient writing systems. It should be noted that a

complete command of all the relevant knowledge as listed above is not a necessity for beginners. It is sufficient for them just to grasp the pronunciation and the related meanings of a character. As to the strokes, stroke orders and character structures, the learners will master these items naturally with the recurrence of the characters. The original complicated forms and their forms in ancient writing systems serve as the supplements to the main part of the knowledge on Chinese characters, and the learners may handle them at will if needed or interested.

To facilitate the learners' self-study, Chinese *pinyin* and English translation are provided for each Chinese character, as well as example words and sentences. Meanwhile, to make the learning process less tough, the examples most popularly used in daily life are presented, and the characters used in the example words and sentences also fall within the scope of 1000 frequently used characters.

We sincerely hope this book can be a worthy help for the learners of Chinese as a foreign language.

The compilers March, 2010

使用说明

••• 1条目安排

- 1.1 本字典共收录最基本、最常用的汉字 1000 个,都是单字条目,每一个汉字为一个条目。
- 1.2 单字条目中,形同而音、义不同的,分立条目,如"着"zháo、"着"zhe 和"着"zhuó。形、义相同而音不相同的,不分立条目,以最常用的音标注汉字,并给出其他读音,如"这"zhè, 另读 zhèi。
- 1.3 汉字条目按拼音字母次序排列。同音字按笔画排列,笔画少的在前,多的在后。笔画相同的,按起笔笔形横 (一)、竖 (|)、撇 (J)、点 (、)、折 (¬) 的顺序排列。
- 1.4 轻声字一般排在同形的非轻声字后面,如"啊"a排在"啊" ā和"啊"à的后面。

••• 2字形和结构

- 2.1 本字典汉字条目所用汉字形体以现在通行的为标准。繁体字加括号附列在正体下方,以方便学习使用繁体字的学习者。本字典中的繁体字以商务印书馆(香港)有限公司出版的《现代汉语词典》(繁体字版)(2009年1月第9次印刷)为标准。括号内的繁体字只适用于个别意义时,在字前加上所适用的义项次序号码,如:表(¹錶)。为补充汉字知识,增进汉字学习的趣味性,个别汉字的下方标出了古文字。
- 2.2 正体的汉字结构用图形分析形式表示,不同的图形结构代表不同的汉字结构类型。如 "□"表示独体结构, "□"表示左右结构, "□"表示左中右结构, "□"表示上下结构, "□"表示上中下结构, "□"表示全包围结构, "□"表示半包围结构, "□"表示穿插结构。

2.3 每条汉字都标明其部首、笔画数、笔顺。条目右侧的汉字, 带有颜色的部分为该字的部首,掌握部首可以帮助学习者迅速查找 不认识的汉字。紧接其后的数字为该字的笔画数,后面的具体笔画 用以说明该字的笔顺,按照笔画顺序,即可掌握该字起笔、收笔的 书写顺序。

••• 3 注音和注释

- 3.1 每条汉字都用汉语拼音字母注音。
- 3.2 传统上有两种读法而且都比较通行的汉字, 以现在最常用的 音标注汉字,如"谁"shéi,另读 shuí,本书以 shéi 来标注。
- 3.3 例词、例句都用汉语拼音字母注音,对词句中的语流音变, 除轻声和"一、不"标变调外,其余均标原调。
 - 3.4 例词、例句均配有英文注释。

••• 4 释义

- 4.1 汉字意义以现代汉语为标准,不详列古义。
- 4.2 如果一个汉字有多个义项,按义项分别列出并举例。每个义 项前加"●",义项只给出英文,不列中文。义项下方为该义项的例 词、例句。其中,每个义项例词多为2-4个,例句多为1-2个。
 - 4.3 对一个汉字的多个义项,按使用频率高低依次排列。

••• 5 词类标注

- 5.1 汉字按义项标注词类。义项可理解为词的,标明词类;不能 理解为词的,不作词类标注,但是词头、词尾予以标明。
- 5.2 本字典把汉语词分为12大类:名词、动词、形容词、数词、 量词、代词、副词、介词、连词、助词、叹词、拟声词。
- 5.3 词类标注均以英文中通用的语法术语缩写形式标注,标在义 项前面。中文词类与英文缩写形式对应如下表:

中文词类	对应英文缩写形式
名词	n.
动词 890	e 1 General exyout of the Er
形容词	adj.
数词	num.
量词	m. 1
代词	pron.
副词	adv.
介词	prep.
海 河 海河 连词	conj.
助词	part.
叹词。如何	interj.
拟声词	ono.
词头	pref.
词尾	suff.

5.4 例词等均不作词类标注。

here is one in a signal completed there of the Chinese characters are larsed on the Chinese characters for assection of the Complicated form Edition) published by the Commercial Press (H.K.) Ltd. in January 2009. When a complicated character in the bracket has only one of the

A Guide to the Book

••• 1 General Layout of the Entries

- 1.1 There are 1000 Chinese characters altogether, including the most basic and popular ones. Each character is listed as one entry.
- 1.2 Characters with the same form but varied pronunciations and meanings are taken as separate entries, for instance, "着" zhúo, "着" zhe, and "着" zhuó. However, those with the same form and same meaning but varied pronunciations are listed as one entry, for example, "这" zhè, which is also pronounced as zhèi.
- 1.3 The entries are sequenced alphabetically based on the phonetic letters of the characters. The homophones are listed according to their stroke numbers, meaning the characters with fewer strokes precede those with more. For the homophones with equal number of strokes, they are arranged based on the starting stroke in the order of the horizontal stroke (), the vertical stroke (|), the left-falling stroke (|), the dot stroke (`), and the turning stroke ().
- 1.4 Generally, the neutral tone character comes after the tone character in the same form, for example, the character "啊" α follows "啊" $\tilde{\alpha}$ and "啊" $\tilde{\alpha}$.

••• 2 Forms and Structures

2.1 The prevailing forms of the characters are presented in the book. The original complicated form of a character is given in the bracket if there is one. All the original complicated forms of the Chinese characters are based on *The Contemporary Chinese Dictionary (Original Complicated Form Edition)* published by the Commercial Press (H.K.) Ltd. in January 2009. When a complicated character in the bracket has only one of the

several meanings of its contemporary form, a sequence number indicating the corresponding meaning will be added before the character, for instance, 表 (1錄). Some ancient forms of the complicated characters are also provided for learners to expand their knowledge and add some flavor to learning.

- 2.2 The structure of the simplified form of each character is graphically analyzed. For instance, " " " suggests a single-element character, " " " a left-right structure character, " " a left-middle-right structure character, " " a top-bottom structure character, " a top-middle-bottom structure character, " an enclosed structure character, " a semi-enclosed structure character, and " an inserted structure character.
- 2.3 The radical, stroke number and stroke order are marked for each Chinese character. The colored part of the character on the right side of each entry is its radical. Having a good command of radicals would help learners locate a strange character promptly in the book. The numeral followed is the stroke number of this character and the stroke order of this character is illustrated by the following strokes. Mastering the stroke order, learners will be able to write a character correctly from the starting stroke to the ending one.

••• 3 Phonetic Notations and Annotations

- 3.1 Each Chinese character is marked with the phonetic letters of its *pinyin*.
- 3.2 The more popular pronunciation is presented for the characters that have two different pronunciations. For example, the character "谁" shéi can also be pronounced as Shuí, and in this book it is marked as shéi, which is the more popular pronunciation.

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.

- 3.3 The example words and sentences are also marked with *pinyin*. The tone of a character may vary during the speech flow. Variations in the tone are only provided for "—", "禾", and neutral tone; for all the rest, the original tones are marked.
- 3.4 English annotations are appended to the example words and sentences.

••• 4 Paraphrase

- 4.1 The meanings of the characters in contemporary Chinese are provided, and their ancient meanings are not referred to.
- 4.2 For the characters with varied meanings, the entries are listed separately with examples. Each entry, in English other than Chinese, is preceded by a "●". Under each entry are example words and sentences, among which, there are as many as 2 to 4 example words and 1 to 2 example sentences.
- 4.3 The varied entries of a Chinese character are sequenced in the descending order based on the frequency of use.

••• 5 Word Classes

- 5.1 Each item of an entry is labelled with its word class. The characters which can be taken as words are marked with their word classes; while those that cannot are not marked. The characters functioning as prefixes or suffixes are indicated.
- 5.2 Altogether twelve word classes are identified in the book, including the noun, verb, adjective, numeral, measure word, pronoun, adverb, preposition, conjunction, particle, interjection and onomatopoeia.
- 5.3 The word class is marked in front of each entry with its English abbreviation. Chinese word classes and their corresponding English abbreviations are listed as follows.

Chinese Word Class	English Abbreviation
名词 (noun)	n.
动词 (verb)	v.
形容词 (adjective)	adj.
数词 (numeral)	num.
量词 (measure word)	m.
代词 (pronoun)	pron.
副词 (adverb)	adv.
介词 (preposition)	prep.
连词 (conjunction)	conj.
助词 (particle)	part.
叹词 (interjection)	interj.
拟声词 (onomatopoeia)	ono.
词头 (prefix)	pref.
词尾 (suffix)	suff.

 $5.4~\mathrm{Word}$ classes are not indicated for example words.

目录

前	言		• • •			• • •				••	٠.		• •					 						٠.,	••	٠.	. 1	
使用说	明		• • •	• • •											• • • •	• • •		 					 ٠.		٠.		. 5	
音序检	字表	長	• • •			••												 					 	• •		*	13	
笔画检	字表	長	•••			• •				٠.	٠.			٠.				 					 				23	
部首检	字表	Ę	٠.,	•••		• • •				٠.		٠.		٠.				 					 	٠.,		J	35	
字典正	文			٠.														 ٠.		÷					1-	-5	45	
附	录						٠.										٠.	 ٠.		٠.	٠.	٠.	 			5	47	
1. 现	代	又气	字盒	色	画:	表		٠,		٠,								 	٠.							5	47	
2. 汉	字升	形存	本丝	吉木	勾	类	型	17	Ē		٠.	٠.	٠.		٠.				٠.	٠.				• • •		5	49	
3. 汉	字=	马王	哥鱼	色川	顶;	规	则	17	i c			٠.,		٠.							٠.	٠.			Ġ.	5	50	
4. 汉	字(扁乡	ティ	吕利	尔	表												 								5	52	

Contents

Preface ····· 2
A Guide to the Book 8
Phonetic Index of the Entries 13
Stroke Index of the Entries 23
Radical Index of the Entries
Dictionary Text A-Z 1-545
Appendices ···· 547
1. Strokes of modern Chinese characters 547
2. Structures of Chinese characters
3. Basic rules for writing Chinese characters 550
4. Radicals of Chinese characters 552

音序检字表 Phonetic Index of the Entries

The number on the right of each character indicates the page number in this book.

			báo	薄	9	bié	别	21	cháng 长	33
A			băo	饱	10	bīng	冰	22	cháng 尝	33
ā	30	1	băo	宝	10	bĭng	饼	22	cháng 常	34
à		1	băo	保	10	bìng	病	22	chăng /	34
а		1	bào	报	11	bù	不	23	chǎng 场	35
ăi	矮	2	bào	抱	11	bù	布	24	chàng 唱	35
ài	爱	2	bēi	杯	12	bù	步	24	chāo 抄	36
ān	安	3	bēi	背	12	bù	部	25	chāo 超	36
			běi	北	12				cháo 朝	37
В			bèi	备	12	C			chǎo 吵	37
bā	/\	4	bèi	背	13	cā	擦	26	chē 车	38
bā	E	4	bèi	被	13	cái	才	26	chén 晨	38
bā	吧	4	běn	本	14	cài	菜	27	chēng 称	38
bă	把	4	bí	鼻	15	cān	参	28	chéng 成	39
bà	爸	5	bĭ	比	15	cān	餐	28	chéng 城	39
ba	吧	5	bĭ	笔	16	căo	草	29	chéng 乘	40
bái	白	5	bì	币	16	cè	册	29	chī 吃	40
băi	百	6	bì	必	17	céng	层	29	chí 迟	41
bài	败	6	bì	毕	17	chā	差	30	chí 持	41
bān	班	7	biān	边	17	chá	茶	30	chì 翅	42
băn	板	7	biàn	变	18	chá	查	30	chóng 重	42
bàn	办	7	biàn	便	19	chá	察	31	chōu 抽	42
bàn	*	8	biàn	遍	19	chà	差	31	chòu 臭	43
bāng		8	bian	边	20	chāi	差	32	chū 出	44
bāo	包	9	biǎo	表	20	chăn	产	32	chū 初	44

chú	除	45	dài	袋	62	diàn	电	81	ěr	耳	97
chú	厨	46	dài	戴	63	diàn	店	81	èr	_	97
chŭ	处	46	dān	担	63	diào	调	82			
chǔ	楚	47	dān	单	63	diào	掉	82	F		
chù	处	47	dàn	但	64	dìng	订	83	fā	发	98
chuān	穿	48	dàn	淡	65	dìng	定	84	fă	法	99
chuán	传	48	dàn	蛋	65	diū	丢	84	fà	发	99
chuán	船	49	dāng	当	65	dōng	东	85	fān	翻	99
chuān	g窗	49	dàng	当	66	dōng	冬	85	fán	凡	100
chuán	g床	50	dāo	刀	67	dŏng	懂	86			
chuī	吹	50	dăo	导	67	dòng	动	86	fán	烦	100
chūn	春	51	dăo	倒	68	dòng	冻	87	făn	反	101
CÍ	词	51	dào	到	68	dōu	都	87	fàn	饭	102
cì	次	51	dào	倒	69	dòu	豆	88	fāng	方	102
cóng	从	52	dào	道	70	dū	都	88	fáng	房	103
cū	粗	53	dé	得	70	dú	读	89	făng	访	103
cù	醋	54	de	地	71	dŭ	堵	89	fàng	放	104
cūn	村	54	de	的	71	dù	肚	90	fēi	K	104
cún	存	54	de	得	72	dù	度	90	fēi	非	105
cuò	错	55	děi	得	72	duăn	短	91	fēi	啡	105
21			dēng	灯	73	duàn	段	91	féi	肥	106
D			dēng	登	73	duàn	锻	92	fèi	费	106
dā	答	57	děng	等	74	duì	队	92	fēn	分	106
dá	答	57	dī	低	- 75	duì	对	92	fěn	粉	108
dă	打	57	dí	的	76	dùn	顿	94	fèn	分	108
dà	大	59	ďĭ	底	76	duō	多	95	fèn	份	109
dāi	呆	59	dì	地	77	duo	3	93	fēng	#	109
dāi	待	60	dì	弟	77	E			fēng	X	109
dài	大	60	dì	递	78		t-at-		fēng	封	110
dài	代	60	dì	第	78	è	饿	96	fū	夫	110
dài	带	61	diăn	典	78	ér	儿	96	8fú		111
dài	待	62	diăn	点	79	ér	而。	96	fú 🖪		111
					,			1		Lind	111

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.c